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حرف مردم   
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ــام برخی مـــدارس ابتدایی درخــواســت  • بــرای ثبت ن
مبلغی بابت کلاس هوشمند می کنند و آموزش و پرورش 
درخواست این مبالغ را ممنوع و تخلف اعلام کرد. پس چرا 

هنوز برخورد قانونی با مدارس متخلف نمی شود.
در شهر دکل های فشار قوی انتقال برق با ارتفاع بلند  •

مشاهده شده آیا این دکل های فشار قوی انتقال برق برای 
ما شهروندان و عابران هیچ ضرر و خطری ندارد؟!

 آقای وزیر نیرو فرض بر این که امسال با صرفه جویی  •
شبکه برق و نیروگاه ها یاری کردند و به خیر گذشت اما 
سال آینده که به طور طبیعی افزایش مصرف داریــم چه 
تدبیری اندیشیده اید؟ شما باید برای شرایط سخت، یک 
نیروگاه همیشه به صورت رزرو و آماده به کار داشته باشید. 
اگر الان برای یک نیروگاه مشکلی به وجود آید تکلیف مردم 
در گرمای طاقت فرسای جنوب چیست؟ چرا با سلامت 
مردم معامله می کنید؟ آقای وزیر اگر همین امروز برای یک 
نیروگاه بزرگ اقدام کنید حداقل سه سال دیگر به نتیجه 

می رسد.
لطفا از مسئولان ســوال کنید چرا حق بازنشستگی  •

خانواده های شهدا را همان سال که بازنشسته می شوند 
پرداخت نمی کنند؟

پارکینگ ها در قبال اشیای داخل خودرو هیچ تعهدی  •
ندارند ولی می توانند با دوربین هایی که داخل پارکینگ 

هست حداقل همکاری را داشته باشند. 
ما کارمندهای کاسپین شاخه بدرتوس بعد از 10 تا 17  •

سال کارکردن توسط مسئولان موسسه اخراج شدیم. با 
وجود اجاره خانه و زن و بچه لطفا فکری به حال ما بکنند. 

مسئولان! ما بچه های همین آب و خاک هستیم.
خانه های بهداشت و سلامت جز گرفتن وقت مردم هیچ  •

سودی ندارند.برای زدن یک واکسن به نوزاد باید یک روز 
مرخصی گرفت.

ــت و  • ــای ارســالــی مـــردم دق در گلچین کـــردن پیام ه
وسواس بیشتری مبذول بفرمایید. کمردرد آقای مدیری 
و درآمدشان و درآمد کی روش و ... دردی از کمر فلج شده 

مردم نمی کاهد.
قابل توجه آن هایی که اعتراض می کنند و می گویند که  •

مردم حج نروند پولش را به فقرا بدهند. حج امر واجبی است 
که نمی توان آن را انجام نداد و پولش را جای دیگر هزینه 
کرد. به افرادی که به سفرهای خارجی غیرضروری می 
روند بگویید کمتر بروند و پولش را بدهند به فقرا بهتر است.

راجع به پیامی که آقای 38 ساله فرستادند من یک دختر  •
خوبی سراغ دارم که پدرش کارگر خدمات است. خودش 
هم کار دارد. شرایطش برای ازدواج فقط صداقت و انسانیت 

است و وضعیت مالی برایش ملاک نیست.
از شهردار بجنورد تقاضا دارم، پل هوایی عابر پیاده در  •

کمربندی مدرس در نزدیکی میدان خرمشهر نصب کنند. 

عبور و مرور ساکنان 16 متری های فرهنگیان با سرعت 
بــالای خودروها و کامیون ها خطرناک و مشکل است.

درود بــر همت بلند مــســئــولان یـــزدی کــه شهر یزد  •
را در آثــار جهانی ثبت کردند. سال های بسیار زیادی 
ــا شــاهــدیــم مــســئــولان مــحــتــرم بلندپایه  ــه م ــت ک اسـ
ــای اقـــدام و عمل چشمگیر از آرامــگــاه  شهرمان بــه ج
فردوسی بازدید و پس از بازدید فقط به گفته بسنده 
ــازدیــدی دیگر  ــد تــا سالی دیگر و ب مــی کنند  و مــی رون
ــه دارد. ــن داســتــان همچنان ادامـ و تاسفی دیگر و ای

 بابت حضور و سخنان شایسته امام جمعه محترم مشهد در  •
آرامگاه حکیم سخن فردوسی متشکرم و امیدوارم با وفاق و 

همدلی ایران اسلامی هر روز آبادتر از دیروز شود.
لطفا هر مطلبی را چاپ نکنید! منظورم مطلب 10 تیر  •

با تیتر »خودروهای چینی ناایمن تر از پراید است« از جایی 
پول می گیرید و این متن ها را چاپ می کنید؟ پراید را با چه 

استانداردهایی دوستاره دادند؟!
 در ماجرای قتل پسرخاله از بی فکری زن باید گفته شود  •

که با یک خوش آمد گویی پیش آمد جدیدی رقم زد که به 
قتل و جنایت ختم شد. پس متانت زن کجا باید باشد؟ 

ــاره خبر مربوط به خرچنگ های سیاه باید گفت  •  درب
درست است که این افراد باید به سزای اعمال کثیف شان 
برسند که قطعا اعــدام خواهد بودولی کسانی هم که با 
بدحجابی در جامعه زمینه تحریک جنسی و بی بندو باری 
را فراهم می کنند بدانند که هم در جرایم این افراد و هم در 
خونشان شریک خواهند بود. کمی به فکر خانه تاریکی که 

گرفتارش خواهیم شد باشیم.
آقای صادق زیباکلام علاقه دارند مدام از لفظ تندرو برای  •

منتقدان دولت استفاده کنند در حالی که تندروی های 
خود ایشان در مباحث مختلف زبانزد خاص و عام است.

با تشکر از زحمات نمایندگان محترم مجلس شورای  •
اسلامی بــرای پیگیری سامان دهی موسسات مالی و 
اعتباری، لطفا فکری هم برای سود پرداخت نشده سپرده 
هایمان به مدت 25 ماه در موسسه منحل شده میزان 

بفرماییدچون حق الناس است.
از مجلس شورای اسلامی سپاسگزاریم که در اختلاف  •

ایجادشده میان دفاتر ثبت و پلیس راهور، حق را به پلیس 
داد و با وجود مشکلات اقتصادی مانع تحمیل هزینه اضافی 

به مردم شد.
 پس از انتقادات فراوان از قرارداد توتال، گفتند قرارداد  •

به تایید شورای عالی انرژی رسیده اما نگفتند چرا رئیس 
شورای راهبردی امور خارجه و مشاوران رئیس جمهور 
و شورای عالی امنیت ملی و شورای مجمع استراتژیک 
مجلس و مشاور استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام 
نظری نداده اند و چرا تجمیع این گروه های نخبه و استادان 
دلسوز برای قــراردادی 20 ساله به حاشیه رانده شده و 

تجربه برجام را کافی ندانسته اند و وزیر نفت همیشه باید 
فقط حرف خودش را قبول داشته باشد.

آقای مسعود درخشان که در تلویزیون به نقد قرارداد نفتی  •
با شرکت توتال پرداخته اند تا جایی که به یاد دارم با تمام 
کارهای دولت مخالفند. چه خوب است که از افراد منصف 

در این برنامه استفاده شود.
فناوری ساخت خودروهای بنزینی- دیزلی در اروپا رو  •

به پایان است و شرکت های خودروسازی در اروپا مجبور 
به تولید و عرضه خودروهای برقی به مردم شده اند مراکز 
پمپ بنزین در حال جمع آوری اســت. ژاپــن یارانه 11 
هزار دلاری برای خرید خودروهای برقی می دهد. کره 
سال هاست برای مردمش خودروی هیبریدی می سازد. 
کارشناسان چینی به لطف تولید خودروهای برقی به 
همت خودروسازان شان با خوشحالی صحبت از آسمان 

آبی دوباره چین می کنند.
مادر بنده سه روز در بیمارستان بستری و جراحی شد  •

و برای کل هزینه بیمارستان 107 هزار تومان پرداخت 
کردیم. می خواستم از این بابت از دولت محترم به ویژه 

رئیس جمهور عزیز قدردانی و تشکر کنم.
ای کاش دولت آقای روحانی صندوقی را تحت نظر و  •

حمایت دولت و با سود بیشتر از بانک ها که فقط در جهت 
اشتغال زایی فعالیت کند، تاسیس می کردند تا شاهد 

شکوفایی بیشتر در اشتغال به کار جوانان باشیم!
جناب رئیس جمهور منتخب و وزیر کشاورزی کاربلد  •

ایشان! آیا این همه بی ثباتی و افسارگسیختگی در قیمت 
اقلام کشاورزی هم از آثار مثبت برجام است؟

تولید دستگاه های آب شیرین کن و فناوری مربوطه که  •
خدشه ای به آمریکا وارد نمی کند تا مثل موشک تحقیقاتی به 
انبار انتقال دهید پس به فکر تولید دستگاه های آب شیرین 
کن در مقیاس وسیع باشید تا برای سیراب کردن دشت های 
وسیع خشک و کم آب مرکزی ایران کمتر به کارون و مثل آن 

دست اندازی کنید و آینده مردم آن را تباه نکنید.
آقــای جهانگیری در مناظره تلویزیونی گفتید ما می  •

خواهیم به مــردم به جای دادن ماهی ماهی گیری یاد 
بدهیم. آقای جهانگیری به نظر شما دریا یا دریاچه ای مانده 
که بخواهند ماهی بگیرند؟ دریاچه ها را هم شما خشک 

کرده اید!
این سامانه آب سوز اگر واقعا امکان پذیر است چرا دولتیان  •

از بیکاری عده ای زیاد از کارمندان شان می گویند. حقوق 
این کارکنان را هم که بدهند و بیکارشان کنند بهتر است. 

حداقل به خاطر آلودگی هوا نمی خواهد هزینه شود.
 ما به خاطر این که از توانایی های دولت آقای روحانی  •

خاطرجمع هستیم از قراردادها و تعاملات خارجی ایشان 
هم نگرانی نداریم. من نمی دانم چرا برخی فکر می کنند 

طرف های مقابل همیشه فریب ده و ما فریب خور هستیم!

وزیر بهداشت  دیروز در جشنواره عمران سلامت دو مطالبه حوزه سلامت را خطاب به رییس جمهور اعلام کرد.هاشمی گفت: برای ادامه طرح تحول سلامت در مرحله اول باید مدیریت این بخش 
یکپارچه باشد و در صورتیکه نتوانیم صندوق های بیمه را تجمیع کنیم، ادامه طرح شدنی نیست؛ چرا که برخی با تلاش هایشان اقدامات ما را از بین می برند و هر چه ما می بافیم را پنبه می کنند.

وی در مورد خواسته دوم خود نیز افزود: منابع مان باید پایدار باشد چرا که گره زدن منابع سلامت به پول نفت مشکلاتی را برای مردم ایجاد می کند؛ زیرا همه مردم با این حوزه سر و کار دارند.
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ارباب افضلی-  مرگ میلیون ها ماهی طی چند روز گذشته 
در تالاب بین المللی هامون هر چند از نظر مسئولان محیط 
زیســت امری طبیعی اســت اما اتفاقی بود که بســیاری از 
صیادان و مردم محلی را نگران کرد. به گزارش »خراسان« 
کاهش سطح آب و کمبود اکسیژن به مرگ میلیون ها بچه 
ماهی منجر شد که در صورت انجام اقدام های پیشگیرانه 
و به موقع، این ماهی ها می توانســتند تا فصل برداشت در 
این تالاب به زندگی خود ادامه دهنــد و از این طریق روزی 
بســیاری از مردم محلی این منطقه را تأمین کنند. سالانه 
ورود میلیــون هــا ماهی همــراه با آب وارد شــده بــه تالاب 
هامــون موهبتی الهی اســت کــه بارهــا و بارهــا در پی بی 
تدبیری به هدر رفته است و هر سال تراژدی مرگ ماهی ها 
در این تالاب تکرار می شود. اتفاقی که اگر در هر جای دیگر 
مانند دریاچه ارومیه رخ می داد به مهم ترین رخداد زیست 
محیطی تبدیل می شــد و برای جلوگیری از وقوع دوباره، 
مســئولان محلی به چاره اندیشــی می پرداختند. به گفته 
مدیرکل حفاظت محیط زیســت سیســتان و بلوچســتان، 
امســال با مدیریــت آب و هدایــت آن به ســمت کانون های 
بحران شــاهد کاهش ریزگردها و مهار 3 کانون بحران در 
تالاب هامون بودیــم. »نیره پورملایی« ایــن مدیریت آب را 
مرهون ایجاد دایــک در برخی نقاط این تــالاب می داند و 
هدف اصلی از این کار را ماندگاری طولانی مدت آب برای 

زنده ماندن آبزیان و پرندگان عنوان می کند.

مرگ ماهی ها قابل پیشگیری بود	 
رییس پژوهشــکده تالاب های بیــن المللی هامــون درباره 
این اتفاق به »خراســان« مــی گوید: مرگ میلیــون ها  ماهی 
اتفاقی اســت که با احیای گــودال های طبیعــی تالاب قابل 
پیشــگیری بود و در صورتی که این کار انجام می شــد شاهد 
این اتفاق نبودیم یا حداقل یک میلیون از این ماهی ها نجات 
پیدا می کردند. دکتر »احمد قرایی« ادامه می دهد: متولیان 
حفاظت محیط زیست تاکنون برای نگه داشت آب در تالاب 
اقدام به ایجاد یک دایک و همچنین احیای یک ضلع گودال 
کوچک کرده اند که به هیچ وجه پاسخگوی این تالاب نیست 
بلکه با احداث ایــن دایک ، آب در قســمتی از تالاب که جنبه 
گردشــگری و یا صیادی دارد حفظ می شود. وی با بیان این 
که آب به صورت طبیعی در ســطح تالاب هامون پخش شده 
است، تصریح می کند: پخش آب در تالاب به کاهش عمق و 
افزایش سطح آب منجر شــد که از نظر ما نباید این اتفاق می 
افتاد بلکه باید آب با ایجاد شــیار با حالت نوارهای گودالی و 
ایجاد تپه ماهوری در بخش هایی که ماهی و پرندگان وجود 
داشــت متمرکز می شــد. وی تصریح می کند: تاکنون هیچ 
پولی برای احیای تالاب هامون پرداخت نشده است و دستگاه 
های اســتانی هم پولی ندارند که بخواهنــد هزینه کنند این 

در حالی اســت که تامین اعتبار و رایزنی بــرای آن از کوچک 
ترین وظایف ســتاد احیای تالاب هامون اســت.به گفته وی 
نبود اعتبار برای احیای تالاب هامون باید از طریق مسئولان 
اســتانی اعلام شــود همان گونه که برای دریاچه ارومیه این 
مطالبه گری وجود داشت و در نهایت به نتیجه رسید.معاون 
فنی اداره کل محیط زیســت سیســتان و بلوچستان نیز می 
گوید: از بین رفتن ماهی های تالاب مشکلی است که هرسال 
اتفاق می افتد و یک فرایند طبیعی است که میزان ورودی آب 
تالاب در آن تأثیرگذار است. »فرقانی« ادامه می دهد: حداکثر 
ورود آب به تالاب، اوایل سال است که تا تیرماه ادامه دارد و بعد 
از آن قطع می شود برای ماندگاری آب در سال های گذشته 
لای روبی را به منظور ماندگاری بیشتر آب انجام دادیم. وی 
تصریح می کند: شیلات سیستان، ماهی هایی را که قابلیت 
انتقال دارند به حوضچه ها و واحدهای پرورش ماهی منتقل 
می کند و ماهی های از بین رفته نیز بــه کارخانه پودرماهی 

انتقال داده می شوند.

100 هزار بچه ماهی جمع آوری شد	 
مدیرکل شــیلات اســتان )آب های داخلی( هــم گفت: با 
توجه به قطــع آب رودخانه هیرمند، شــدت وزش بادهای 
120 روزه، تبخیر شــدید و خشــک شــدن تــالاب هامون 
افزون بر 100 هــزار قطعه بچــه ماهی به صــورت زنده از 
این دریاچه جمع آوری شــد. بــه گزارش ایرنــا، »محبعلی 
سیســتانی« ادامــه داد: ایــن بچه ماهــی ها با اســتفاده از 
تانکرهای مجهز به کپسول اکسیژن هامون به استخرهای 

پرورش ماهی در منطقه سیستان منتقل شد.

 دادستان تهران: در پرونده املاک شهرداری 
 قرارداد 37 ملک فسخ و 5 میلیارد تومان مسترد شد

دادستان تهران خبرداد :در پرونده املاک واگذاری شــهرداری از 185 نفر توسط بازپرس تحقیق شده است .به 
گزارش خبرگزاری صداوسیما به نقل از روابط عمومی دادستانی تهران، عباس جعفری دولت آبادی درباره آخرین 
وضع پرونده املاک واگذاری شــهرداری تهران افزود: در این خصوص تاکنون از 185 نفر توسط بازپرس تحقیق 
شده ، 136 ملک توسط هیئت کارشناسی مورد ارزیابی قرار گرفته و قراردادهای واگذاری 37 ملک نیز فسخ شده 
اســت. وی با بیان اینکه تحقیقات این پرونده در شرف تکمیل شدن اســت گفت: تاکنون پنج میلیارد تومان وجوه 
مابه التفاوت املاک واگذاری شده مسترد شده است.وی درباره پرونده حقوق های نجومی نیز گفت: بررسی این 
پرونده به سه بخش تقسیم شده است ، بخش نخست مربوط به پزشکان است که بیشتر موارد اعلامی کمتر از سقف 
20 میلیون تومان بوده و مبالغ مازاد مربوط به کارانه پزشکی و حق محرومیت از مطب بوده است .وی افزود : بخش 
دوم که راجع به اساتید دانشگاه هاست که گزارش های واصله در دست بررسی است، اما بخش سوم ناظر بر مدیران 
شرکت های بیمه ، بانک ها و برخی مراکز بزرگ صنعتی است .جعفری دولت آبادی گفت : حقوق های نجومی با 
مبالغی چون 50 میلیون تومان و حتی بیش از آن پرداخت شــده که هیچگونه توجیهی برای آن ارائه نشده است.
وی افزود : در این بخش همچنین وام های کلان با سود کم به برخی مدیران پرداخت شده و یا برخی متهمان به طور 
همزمان در چند دستگاه یا شرکت اشتغال داشــته و حق الزحمه دریافت می کرده اند.دادستان تهران افزود : در 
 این خصوص به تعدادی از متهمان این پرونده ها تفهیم اتهام شده و پرونده ها در جریان رسیدگی است.وی گفت :
 همچنین اکثریت متهمان وجوه مازاد دریافتی را مسترد کرده اند که به منزله نفی تعقیب و مجازات نخواهد بود. 
وی همچنین از بازداشت یکی از متهمان مرتبط با جریان انحرافی خبر داد . همچنین  در پرونده دکل های نفتی 

نیز تحقیقات پایان یافته است و کیفرخواست متهمان این پرونده به زودی صادر خواهد شد.

عراقچی: کمیسیون مشترک برجام 
30تیر در وین برگزار می شود 

هادی محمــدی – در حالی که 29 تیرمــاه به عنوان 
روزی که آمریــکا نتیجه نهایی بازبینی خــود از توافق 
برجام را اعلام خواهد کرد مشــخص شــده و از سوی 
دیگر گفت و گوهای روســای جمهور آمریکا و روســیه 
در حاشــیه اجــلاس 20 در خصوص ســوریه و توافق 
ضمنی برای برقراری آتش بس در این کشور مورد توجه 
کارشناسان قرار گرفته، روز گذشته عراقچی معاون 
بین المللی وزارت خارجه ایران و عضو ارشد مذاکره 
کننده ایرانی در مذاکرات هسته ای  میزبان سرگئی 
ریابکوف همتای روس خود و نماینده ارشد این کشور 
در مذاکرات هســته ای بود تا در مورد مواضع منطقه 
ای و برجام از نزدیک رایزنی و گفتگو داشــته باشــند 
به گزارش خراســان عراقچی قبل از ایــن دیدار که در 
هتل اسپیناس تهران و با حضور مجید تخت روانچی 
معاون اروپا و آمریــکای وزیر خارجــه و دیگر عضو تیم 
مذاکره کننده هسته ای کشورمان صورت گرفت گفت: 
کمیسیون مشترک برجام در وین برگزار می شود و ما 
بعد از  شرکت در اجلاس عالی رتبه سیاسی سازمان 
ملل در نیویــورک بــه وین ســفر می کنیــم. عراقچی 
همچنین در پاسخ به این سوال که در جریان این سفر 
با همتایان آمریکایی خود دیدار خواهید داشت گفت: 
در جریان سفر مورد اشاره با تعدادی از مقامات شرکت 
کننده در این اجلاس از جمله اعضای 1+5 رایزنی ها و 
گفت وگوهایی خواهیم داشت و با طرف آمریکایی نیز 
اگر دیداری انجام شود در چارچوب ضرورت و مسائل 

مرتبط با برجام گفت و گو صورت می گیرد.

بزرگداشت شهید ابوالفضل رفیعی  
دردانشگاه فردوسی برگزار شد

مســلمی - مراســم بزرگداشــت ســردار شــهید 
ابوالفضل رفیعی شــب گذشــته در جوار  مــزار این 
شهید  در دانشگاه فردوســی مشهد برگزار شد. در 
این مراســم که با حضور خانواده شــهید ابوالفضل 
رفیعی برگزار شد دکتر محمد کافی رئیس دانشگاه 
فردوســی بــا بیــان اینکه ایــن دانشــگاه بــه عنوان 
بزرگتریــن مرکز علمی و پژوهشــی کشــور بیش از 
145 شهید تقدیم انقلاب کرده است، اظهار کرد: 
بیش از 135 نفر از استادان این دانشگاه از خانواده 

معظم شهدا، ایثارگران و جانبازان هستند. 
وی حضــور بــر مــزار شــهید گمنــام و مــزار شــهید 
ابوالفضــل رفیعــی را مایــه مباهــات این دانشــگاه 
دانســت و افــزود: در کنــار مزار ایــن شــهدا عهد و 
پیمان می بندیم که در کنار فراگیری علم و دانش تا 
آخرین لحظات در راه ایثار و شهادت قدم برداریم.
اصغر رفیعی فرزند شهید رفیعی که همچون دیگر 
اعضای خانواده ســال های ســال  در آرزوی یافتن 
نشانی از پدر بود نیز در این مراسم گفت: من اینجا 
نیامــده ام کــه از غم بــی پدری ســخن بگویــم بلکه 
ســخن من دغدغه خانواده شــهدا اســت که ادامه 
دهنده راه شهدا باشیم.در ادامه مراسم نیز سردار 
مرتضــی قربانــی و آزاده عبــاس پارســایی دو تن از 
همرزمان شهید رفیعی در هشت سال دفاع مقدس 
از فداکاری و دلاوری های شهید ابوالفضل رفیعی 
روایتگری کردند.پایان بخش مراســم نیــز با نوای 

حاج صادق آهنگران عاشورایی شد .

روایت رئیسی از تخریب های انتخاباتی  وهمگرایی اصولگرایان 
فکر می کردم رقیبم حریم نظام و اصول اخلاقی انتخابات را نگه می دارد 

تولیــت آســتان قــدس رضــوی در گفــت وگویــی بــه 
تحلیل انتخابات اخیر ریاســت جمهوری پرداخت و به 
موضوعاتی ماننــد تخریب های صــورت گرفته در این 
ایام و دیدار حاشیه سازش با تتلو اشاره کرد. به گزارش 
تســنیم، حجت الاســلام و المســلمین ســید ابراهیم 
رئیســی  در این گفت و گــو  تأکید کرد: ایــن انتخابات 
حداقل خاصیتی که داشــت این بودکه دولت را وادار 
کرد صــدای مــردم را بشــنود. همین موفقیــت کمی 
نیست. وی در ادامه با برشمردن بخشی از اشکالات در 
ایام انتخابات گفت: زمان دوره تبلیغات زمان کوتاهی 
برای معرفــی ایده هــا و برنامه هــای من بــود و من کار 
تبلیغاتی را به علــت رعایت قانون شــروع نکرده بودم. 
نظرســنجی های یک ماه مانده به انتخابات نشان می 
داد بسیاری از مردم اساسا مرا نمی شناختند. بر خلاف 
طرف مقابل که چهار سال در قدرت بود و انواع و اقسام 
ابزارهای تبلیغاتی را هم در اختیار داشت. وی افزود: 
مهمتر از اینکه مردم از خود بنده خوب آشنایی نداشتند 
این بود که ما نتوانستیم طرز تفکر خود در موضوع تحول 

در مدیریت کشور را به مردم انتقال بدهیم.
رئیسی با بیان اینکه بنده این حجم از تخریب و ترساندن 
مــردم را پیش بینــی نمی کــردم، گفــت: پیــش خــود 
می گفتم که اولًا طرفِ رقابت، فردی است که لباس دین 
و روحانیــت را به تن دارد و لااقــل در این قضیه حد نگه 
می دارد؛ نه اینکــه کاری نمی کند، بلکه بالأخره تا یک 
جایی جلو می رود، ثانیاً ایشان از اول انقلاب مسئولیت 
داشــته، بنابراین لااقل حریــم نظام و اصــول اخلاقی 
انتخابات را نگه مــی دارد؛ ثالثاً اکنــون رئیس جمهور 
است و شئونات رئیس  جمهور را حفظ خواهد کرد؛ خب 
در انتخابات و خصوصاً ده روز آخر هر سه محاسبه ما به 
هم خورد. تولیت آستان قدس در ادامه افزود: رقیب، 
با مجموعه تبلیغات تخریبی بی ســابقه ، چنان فضای 
رعب و ترس آلودی ایجاد کرد که صدای ما به بخشی از 
جامعه نرسید. به نظر شما سخیف تر و خنده دارتر از این 
ادعا وجود دارد که می گفتند اگر فلانی بیاید در خیابان 
ها و پیاده روها دیوار می  کشد؟ )خنده(اما با تبلیغات و 
تخریب ها کاری کردند که متأســفانه بخشی از جامعه 
ترسیده بود که نکند واقعا اینها رأی بیاورند و آزادی های 
مردم را سلب کنند! رئیسی با اشاره به برخی تهمت ها 
درباره بازگشت تحریم ها درصورت رأی آوردنش گفت: 
مگر شبکه های رسانه ای و تبلیغاتی شان نمی گفت اگر 
فلانی رأی بیاورد جنگ و تحریم است، چرا هنوز چند 
هفته نگذشته چنین تحریم پیچیده و چندلایه ای علیه 

ملت ایران طراحی و تصویب شد؟

مقصودلو تاوان اظهار نظرش درباره من را داد	 
رئیســی همچنین درباره دیدارش با تتلو)امیر حسین 
مقصودلو( نیز برای نخستین بار پس از انتخابات توضیح 
داد و گفت: »...آقای مقصودلو را در نمازخانه فرودگاه، 

درســت در زمانی که برای رســیدن به پــرواز عجله هم 
داشتم به من معرفی کردند و اگرچه با سابقه او آشنایی 
نداشــتم اما گفتند علیرغم ســابقه اش، اخیراً اشعار و 
ترانه های اثرگذاری در مورد شهدا، حجاب، مدافعان 
حرم و ... خوانده اســت و همانجا خیلــی صادقانه باب 
صحبــت کوتاهــی  رادربــاره ســوابق منفی گذشــته  و 
اینکه از آن رویگــردان بوده، باز کرد. بــا اینکه باید بعد 
از نماز با عجله به ســمت پرواز می رفتم، اما نشســتم و 
3 تا 4 دقیقه او را بــه خاطر ترانه ای که بــرای امام رضا 
)ع( خوانده بود، تحســین وتشــویق کردم و رفتم. بعدا 
از دوســتان شــنیدم که ایشــان تصویر این دیدار کوتاه 
را در فضای مجازی منتشــر کرده و نوشته که من ابتدا 
از فلانی می ترســیدم ...  ببینید چگونــه فضای روانی 
جامعه و جوانــان را با عملیات روانــی تحت تأثیر رقیب 
هراســی قرار داده بودنــد. صدها هزار نفــر تحت تأثیر 
این تبلیغات قرار گرفته بودند. البته گویا ایشان تاوان 
این اظهارنظر خود را هم داده بود. خیلی متأسف شدم 
وقتی شنیدم که تصاویر نامناسبی از گذشته که او از آنها 
اعلام برائت کرده با طراحی همان اتاق عملیات روانی 
به طور گسترده در فضای مجازی پخش شد. خُب، این 
کار خیلی زشــت و حرام بیّن و اشاعه فحشــا از جوانی 
اســت که اظهار می کند من توبه کــرده ام. این گناهی 
عظیم تــر اســت.« وی همچنیــن گفــت:در انتخابات 
اخیر حدود 15 میلیون نفر رأی ندادند، بررســی های 
ما نشــان می دهــد بخشــی از آن، آرای اخذنشــده در 
روستاها و شــهرهای کوچک است اما ســهم زیادی از 
این جمعیت کســانی هســتند که نســبت به رفت وآمد 
دولت ها بی تفاوت شــده اند، چون احساس می کنند 
در این رفت وآمد دولت ها سود و نفعی برای آنان وجود 
ندارد؛ یا کسانی هستند که بر اثر عمل نکردن دولت ها 
به شعارها و وعده هایشان، احســاس ناامیدی و تردید 
می کننــد.  تولیت آســتان قدس رضــوی در پاســخ به 
ســؤالی درباره برنامــه اش برای 23میلیونــی که به او 
رأی ندادند گفت: اصرار بر تقســیم کــردن مردم، کار 
درستی نیست؛ ما نباید کار ناپسند برخی را تکرار کنیم. 
دیگران را متهم به دیوارکشی کردند اما خودشان، بین 
مردم دیوار کشــیدند و بعد از انتخابات این کار را ادامه 
دادند. اینگونه تقســیم بندی ها، هم غیر واقعی اســت 
هم خلاف منافع ملی و امنیت ملی. وی در پاسخ به این 
 پرسش که »قصد دارید که افراد مؤثر جریان اصولگرا را 
هــم افزا کنیــد و زیــر چتر خــود جمــع کنیــد؟« اظهار 
کرد: بنده چتری ندارم؛ اگر چتری هســت، چتر تفکر 
انقلابی اســت و همه افراد، خارج از دســته بندی های 
رایج و گروه ها و احزاب سیاســی باید تلاش کنیم که با 
عمل درست و انقلابی زیر چتر انقلاب باقی بمانیم.وی 
همچنین افزود: آقایان قالیباف و جلیلی در انتخابات 
حقیقتاً مجاهدت و تلاش و اقدامی وظیفه شناســانه و 

زمان شناسانه کردند.

مرگ میلیون ها ماهی
هامون نسخه ارومیه می خواهد

صف دبه های زلزله زدگان خراسان شمالی  یک روز قبل از رسیدن تانکر آب
بیداد بی آبی

  محمد آگاهی-  4 روستای زلزله زده خراسان شمالی بی 
فروغ ترین روزهای خود را می گذرانند؛ روســتاهای قره 
جنگل، ممو، فخرالدین و شعبان از جمله روستاهای دارای 
بحران آب در این استان هستند که حال خوشی ندارند و 
آب رسانی به آن ها هم به دو سال آینده حواله شده است؛ 
روستاهایی خشــک با کمترین امکانات آبرسانی که حال 

ناخوشی دارند.
 مردم برخــی از روســتاها در شــمال غربی بجنورد ســال 
هاست با کمبود شدید آب حتی برای شرب مواجه هستند 
و امسال به دلیل وقوع زمین لرزه 5.7 ریشتری در کانون 
این روســتاها زندگی برای آن ها بیش از گذشــته ســخت 
شده است. روستاهای »قره جنگل«، »ممو«، »فخرالدین« 

و »شعبان«، از جمله این روستاها در منطقه کوهستانی و 
زیبای »کَسَبایر« قرار گرفته اند و به دلیل قرار داشتن روی 
کوهپایه ها امــکان حفر چاه برای آنان وجــود ندارد و باید 
از چشــمه های موجود اســتفاده کنند اما سال هاست که 
اغلب چشــمه های این منطقه خشک شده است و چشمه 
های باقی مانده نیز کفاف این روستاها را نمی دهد. از 7 
سال پیش تاکنون بحث آبرسانی از سد شیرین دره به این 
روستاها مطرح بوده است و تاکنون مسئولان مختلف آمده 
و رفته اند اما هیچ یک به وعده هایشــان عمل نکرده اند تا 
مردم این 4 روستا همچنان تشنه باشند.  به عنوان نمونه، 
اهالی روســتای »قره جنگل« یک روز در میان باید منتظر 
تانکر آب و فاضلاب روستایی برای تأمین آب خود باشند. 

زمانی که مقابل منبع آب روستا که با تانکر پر می شود می 
رسیم دبه های خالی پشــت ســر یکدیگر قرار گرفته اند و 
به گفته یکــی از اهالی ،مردم از یک روز قبل دبه هایشــان 
را در نوبت آب قرار می دهند. »عباســی« دهیار روســتای 
فخرالدین درباره مشکل روستای خودشان و روستاهای 
مجاور مــی گوید: اهالی این 4 روســتا در منطقه کســبایر 
سال های زیادی است که از کمبود آب شرب رنج می برند. 
مدیر پروژه های شرکت آب و فاضلاب روستایی خراسان 
شــمالی می گوید: در صورت ادامه رونــد فعلی تخصیص 
اعتبار تا 2 ســال آینده می توانیم مجتمع آبرسانی به این 
روستاها را تکمیل کنیم. مشروح این گزارش را می توانید 

در شماره امروز روزنامه خراسان شمالی بخوانید.

ســه عضو جدید هیئت امنای دانشــگاه آزاد اســلامی از ســوی اعضای شورای 
عالی انقلاب فرهنگی انتخاب شــدند. به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاست 
جمهوری، در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی که عصر سه شنبه به ریاست 
رییس جمهور تشکیل شد، آقایان دکتر فریدون عزیزی، دکتر فرهاد رهبر و دکتر 

مهدی طهرانچی به عنوان اعضای جدید هیئت امنای دانشگاه انتخاب شدند.

 سه عضو جدید 
هیئت امنای دانشگاه 
آزاد تعیین شدند

ریشه های شکست بزرگ بانکی

- روز گذشته مجلس، در نشســتی غیر علنی با حضور رئیس کل 
بانک مرکزی به بررســی مشــکلات ســپرده گذاران موسســات 
غیرمجاز پرداخــت و در نهایت فرصت یک هفتــه ای به رئیس کل 
بانک مرکزی داد تا برنامه خودرا برای رفع این مشــکل مشخص 
کند. همچنین رئیس کل بانک مرکزی نیز در کمیسیون امنیت 
ملی مجلس وعده حل مشکلات موسســات مالی راتا 3 ماه آینده 
مطرح کرد. مجموعه این فرایند نشان می دهد که انشاا... عزمی 
جدی برای رفع بحران موسســات مالی شکل گرفته است. با این 
حال اکنون ضروری است نگاهی به ریشه های بحران و راهکارهای 

برون رفت از آن بیندازیم.
نظام شبه بانکی خودسر

شاید بتوان نخستین ریشه بحران را به مجوز ورود بخش تعاون کشور 
به عرصه بانکی مرتبط دانست. دوره ای که وزارت تعاون اجازه یافت 
برای تعاونی هــای اعتباری مجوز صــادر کند. این در حالی اســت 
که فعالیت بانکی به عنوان حساسترین فعالیت اقتصادی در همه 
دنیا تحت نظارت بانک های مرکزی اســت. لذا اتخاذ یک تصمیم 
غلط و  حساسیت نداشتن بانک مرکزی در دهه 70 در مخالفت با 
این تصمیم، سنگ بنای غلط ورود بخش تعاونی به عرصه بانکی را 
باز کرد. به این ترتیب بخشی که کارویژه اش در اقتصاد دنیا و ایران 
عموما در عرصه توزیع و یــا صنایع کوچک بوده اســت، وارد عرصه 
ای تخصصی می شــد که تاثیرات اقتصادی مهمی داشت و عرصه 
مدیریت نظام پولی و بانکی را که بدون تردید باید یکپارچه و در اختیار 
مدیریت واحد بانک مرکزی باشد دوپاره کرد. لذا به تعبیری بخش 
بانکداری خودسر و فاقد توان و تجربه کافی و رها از نظارت های ولو 
ضعیف بانک مرکزی در عرصه حساس پولی و بانکی گسترش یافت.

بحران هویت شبه بانکی ها
در برهه بعدی و پس از بروز مشکلات در برخی تعاونی های اعتبار، 
بانک مرکــزی در دولت قبــل تصمیم بــه ادغام این تعاونــی ها در 
موسســات مالی و تحت نظارت قرار دادن این موسسات شد. لذا 
مجموعه فعالیتهای شــبه بانکی خارج از نظام بانکی رســمی در 
قالب تعاونی های اعتبار و برخی موسسات در قالب 15 موسسه 
مالی تجمیع شــد. این اقدام اگرچه اقدامی درست و به جا بود اما 
با اشتباهی بزرگ در اجرا مواجه شد. این اشتباه به هویت نامعلوم 
و خلق الســاعه این موسســات باز می گشــت. به این صــورت که 
»مؤسسه های مالی و اعتباری در شرف تأسیس« شکل گرفت بدون 
تعیین مشــخص این نکته که این موسســات تا چه اندازه به لحاظ 
نظارتی تحت پوشش بانک مرکزی اســت و سپرده گذاری در آنها 

چه میزان قابل اعتماد و اتکاست؟
نرخ سود و آبی که سربالا رفت!

دیگر ریشه مهم بحران را باید در تغییرات نرخ سود و نحوه نظارت 
بانک مرکزی و مجموعه دولت در این بخش دیــد. از اواخر دولت 
دهم و با افزایش شدید نرخ تورم و هجوم سرمایه ها به بازار ارز و سکه، 
مطالبه های کارشناسان درباره لزوم افزایش نرخ سود بانکی هر روز 
جدی تر شــد. اگرچه در اواخر فعالیت دولت دهم سرانجام بانک 
مرکزی نرخ ســود را تا اندازه ای افزایش داد اما عملا با رسیدن به 
ماههای پایانی دولت دهم و تغییر دولت و امیدواری به مذاکرات و 
بهبود فضای اقتصادی، نرخ تورم روند نزولی پیدا کرد. با این حال 
ســکانداران دولت یازدهم که بین تورم حدود 35 درصدی و نرخ 
سود حدود 15 درصدی فاصله ای قابل توجه می دیدند، تصمیم 
به افزایش مجدد نرخ ســود گرفتند. این تصمیم بحرانی جدید را 
کلید زد. اگرچه عمده اقتصاددانان معتقد به تعیین نرخ سود بانکی 
در محدوده ای نزدیک به تورم هستند، اما معتقدند نباید صرفا به 
فاصله نرخ تورم موجود و نرخ سود بانکی توجه داشت بلکه نرخ تورم 
انتظاری و آتی را باید بیش از نرخ تورم فعلی در نظر گرفت. در چنین 
شرایطی دولت در پاییز 92 اقدام به افزایش نرخ سود بانکی کرد، آن 
هم در فضایی که نرخ تورم روند نزولی داشت و پیش بینی می شد 
که نرخ تورم با روندی نسبتا سریع کاهش یابد. علاوه بر آن انتظارات 
بسیار خوش بینانه ای که ناشی از توافق هسته ای ایجاد شده بود، 
تورم انتظاری و معطوف به آینده را بسیار کمتر از تورم فعلی نشان 
می داد و در این شرایط افزایش نرخ ســود، اقدامی غلط بود که به 
همه فعالان بازار پول از موسسات در شرف تاسیس تا بانکها مجوز 

افزایش نرخ سود می داد. افزایشی خلاف جهت تورم انتظاری.
رقابت شدید بدون حضور داور

در چنین شرایطی و با نواخته شدن زنگ رقابت بر سر جذب سپرده، 
بانکهای موجود و موسسات در شرف تاسیس که بعدا به موسسات 
غیرمجاز تغییر نام دادند رقابتی بدون حضور موثر داور )بانک مرکزی( 
را آغاز کردند. واقعیت این است که موسساتی که با پایه سست و بحران 
هویت در شرف تاسیس بودند برای جذب سپرده و رسیدن به حدی 
از ســرمایه که بتوانند مجوز بانک مرکزی را اخذ کنند، بی محابا به 
افزایش نرخ ســود دســت زدند و چون از لحــاظ نظارتی کمتر تحت 
تیررس بانک مرکزی بودند، آزادتر هم عمل مــی کردند. در چنین 
شرایطی بانکها نیز از گردونه رقابت عقب نماندند و مسابقه ویرانگر 
نرخ ســود آغاز شــد. این اتفاق در شــرایطی رخ داد که تورم در حال 
تک رقمی شدن بود و نرخ سود در حال صعود به بیش از 20 درصد. 
ساکنان ساختمان شیشه ای بانک مرکزی نیز علاوه بر توصیه های 
اخلاقی به مردم برای سپرده گذاری نکردن در موسسات و بانکهایی 
که نرخ سود بالا می گیرند، صرفا به اقداماتی از قبیل عرضه پول در 
بازار بین بانکی اقدام می کردند، غافل از این که بخشی از رقابت خارج 
از بازار رسمی بانکی در موسسات غیرمجاز در جریان است. علاوه بر 
این بانک مرکزی با عرضه پول در بازار بین بانکی نرخ سود بین بانکی 
را کاهش می داد اما دولت برای تامین مالی خود با عرضه گسترده 
اوراق بدهی که با نرخ سود بالای 20 درصد کشف قیمت میشد عملا 
موجب افزایش نرخ سود در بازار بین بانکی و در نتیجه پشت گیشه ها 
می شد. این در شرایطی بود که ظاهرا بانک مرکزی در بعد نظارتی به 
توصیه اخلاقی به بانکها و سپرده گذاران بیشتر اتکا داشت تا نظارت 
سخت. آن هم در شــرایطی که می دید برخی بانکها و موسسات در 
گرداب نرخ سود فرو می روند و مردم را نیز به فرورفتن در این گرداب 
فرا می خوانند.در هر صورت اکنون زمان جراحی سخت فرا رسیده و 
سپرده گذاران با خون جگر و به صورت قطره چکانی در حال دریافت 
سپرده های خود از موسسات بحران زده هستند. دولت و مجلس به 
تکاپو افتاده اند و چشمان نگران مسئولان مردم و نخبگان به عرصه 
ملتهب نظام بانکی و موسسات مالی اســت. اکنون باید همه توانها 
برای حل بحران بسیج شود و نظام بانکی برای پالایشی جدی آماده 
شود. پالایشی که خروجی آن شــکل گیری چارچوب قوی نظارتی 
برای رصد فعالیت بانکها و موسسات مالی است و اصلاح مدیریتی 
که نتایج سهل انگاری و تصمیمات غلط خود بر سپرده های مردم و 
مهمتر از آن اعتماد جامعه را ببیند. پالایشی که باید به کاهش شعب 
رنگارنگ بانک ها و موسسات مالی، خروج بانک ها از فعالیت های 
سوداگری نظیر مسکن، افزایش سرمایه بانک ها و موسسات برای 
ارائه تسهیلات بیشتر، تقویت توان نظارتی بانک مرکزی و در نهایت 
اصلاح ساختار تصمیم گیری برای نظام بانکی به منظور جلوگیری از 
ورود بخش های غیرتخصصی نظیر تعاون به فعالیت های تخصصی و 

حساسی نظیر بانکداری منجر شود.


